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چالش کم آبی جدی است

علی نصیــری، رئیــس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شــهر تهــران: طی 2ســال گذشــته مزه آب های 
لوله کشــی تغییر کرده اســت و هر روز چاه های جدیدی حفر می شــود. مخاطرات قدیمی مثل زلزله و ســیل 

سرجایشان هستند اما امروزه مخاطرات جدیدی مانند کم آبی و بی آبی ها را تجربه می کنیم .

بازدید اعضای پارلمان شهری از پروژه ها
حمید جوانی، شــهردار منطقه3: محمد آخوندی رئیــس و میثم مظفر نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
و نرجس سلیمانی رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شــهر تهران با هدف نظارت بر پیشرفت فیزیکی 
طرح های توسعه محلی و تحقق مطالبات شهروندان از پروژه ها بازدید کردند و در جریان پیشرفت آنها قرار گرفتند.

محمد سرابی؛ روزنامه نگارامید و افتخار

بزرگداشت

 پل 60متری جایگزین
مسیر 8/5کیلومتری

افتتاح تقاطع غیرهمسطح مقابل شهرک شهیدخرازی منطقه22 
دسترسی سواره و پیاده از بزرگراه شهیدهمدانی را ممکن کرد

در شــمال غربی تهران و کمی مانده به ارتفاعات، ســاخت یک 
پل روی بزرگراه شــهیدهمدانی، راه رفت وآمد ساکنان شهرک 

شهید خرازی را 8.5کیلومتر کوتاه  کرد.
مجموعه های مسکونی بلندمرتبه با انبوه واحد های مسکونی در 
این محدوده از منطقه 22ساخته شده و بسیاری از آنها همچنان 
در حال ساخت یا نازک کاری هستند. برخی از برج ها هم کاملا 
مسکونی شده اند و رفت وآمد ساکنان آنها تحت تأثیر ترافیک در 
بزرگراه های اطراف است. اگرچه خیابان ها عریض و با آسفالت 
مناسب ساخته شده اند، اما تقاطع با بزرگراه های پرتردد باعث شده 
است که خودرو ها ناچار از طی مسافت های طولانی برای عبور 
بین محله ها باشند. صبح روز شنبه در هشتاد وهشتمین شنبه 
امید و افتخار، پل روگذر بزرگراه شهیدهمدانی با حضور هادی 
حق بین، معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران و حجت الاسلام 
سیدمحمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر 
تهران و مسعود نصرتی، شــهردار منطقه22 افتتاح شد. تقاطع 
غیرهمسطح R12 از مقابل مسجد به سمت جنوب ساخته شده 
است و نمایی از ساختمان های سفیدرنگ شهرک، در امتداد آن 
به چشم می خورد. شهردار منطقه 22در این مراسم با اشاره به 
اینکه 1800مترمربع برای اجرای این طرح رفع معارض شــده 
است، گفت: بزرگراه شــهیدهمدانی چند سالی است که مورد 
بهره برداری قــرار گرفته، اما تقاطع و دسترســی های آن قابل 
استفاده نبوده که در این دوره مدیریت شهری تلاش برای احداث 
و بهره برداری دسترسی های این محور صورت گرفته است. مسعود 
نصرتی افزود: راه اندازی طرح شمال میدان دانش تا معابر جنوبی 
شهرک خرازی موجب فراهم شدن دسترسی شهروندان ساکن 
در این شهرک به عنوان یکی از غربی ترین محله های شهر تهران 
در محدوده ناحیه 3منطقه 22 با سکونت 8هزار خانوار به محلات 
جنوبی بزرگراه شــهیدهمدانی و بالعکس خواهد شد. نصرتی 
درباره پروژه های مرتبط با بزرگراه شهیدهمدانی گفت: اتصال 
ورودی بزرگراه شهیدهمدانی شــرق به غرب به خیابان شهید 
زینعلی)کاج(، احداث خروجی غرب به شرق بزرگراه همدانی به 
شهید زینعلی جنوبی، دسترسی شمال به جنوب خیابان شهید 
زینعلی)کاج( به مسیر شــرق به غرب بزرگراه شهید همدانی، 
احداث نقاط غیرهمسطح خیابان شهید پوررضا)گلها(، دسترسی 
خیابان شهید پوررضا)گلها( به محور غرب به شرق این بزرگراه، 
احداث زیرگذر بلوار کوهک، دسترســی محور شمال به جنوب 
بزرگراه آزادگان به بزرگراه شــهید همدانی و دسترسی محور 
غرب به شرق بزرگراه شهید همدانی به بزرگراه آزادگان بخشی 
از پروژه های این بزرگراه پرتردد اســت. گفتنی است پل مقابل 
شهرک خرازی 2مسیر رفت و برگشت با طول 60 متر و عرض 
14.5متر دارد که هر کدام شامل 2خط عبور و یک پیاده روست.

شهردار

حمله به شهرداری با فیلم قدیمی
مدیریت شــهری ششــم از ابتدای  کار مدام مورد هجمه های 
گوناگون قرار می گیرد. یک روز قطع درختان پوســیده را بهانه 
قــرار می دهند و اتهام می زنند که شــهرداری تهــران کمر به 
نابودی فضای سبز تهران بسته است. روز دیگر به دروغ موضوع 
شهرفروشــی را مطرح می کنند تا مانع از رونق ساخت وساز و 
نوســازی بافت های فرسوده شــوند. حالا هم با سرد شدن هوا 
سوژه های خود را به کسب وکارهای این فصل انتقال داده  و فیلم 
برخورد خشن و نامناسب معبربانان را با یک لبوفروش دستمایه 
قرار داده اند و مدافع حقوق شهروندان و به ویژه افراد بی بضاعت 
و قشــر کارگر شــده اند. مهاجمان از هر فرصت و ابزاری برای 
حمله به شهرداری اســتفاده می کنند و برای شان مهم نیست 
ابزارشان درخت باشد یا گاری لبو، چرا که هدف شان سد کردن 
مسیر اقدامات مدیریت شهری در این دوره است که قطعا رفع 
کمبودها را در پی خواهد داشــت. حال باید دید اصل ماجرای 
گاری لبوفروش چه بوده که فیلم منتشر شده سبب خشم عموم 

مردم شده است.
با توجه به موارد ذکر شده شرکت شهربان و حریم بان شهرداری 
تهران، فیلم منتشر شــده از برخورد خشن مأموران شهرداری 
با فرد لبوفروش را تکذیب کــرده و در اطلاعیه روابط  عمومی 
این شرکت ذکر شده اســت: »ویدئویی که طی روزهای اخیر 
درخصوص جلوگیری از سد معبر منتشر شده مربوط به سنوات 
گذشته)8 سال پیش، 12 دی  سال 13۹4( است و انتشار چنین 
ویدئویی از سوی برخی کانال های خبری در فضای مجازی کاملًا 
هدفمند و با برنامه قبلی بوده است چرا که با توجه به سیاست 
شهرداری تهران، شرکت شهربان و حریم بان با گفتمانی جدید 
و کاملًا اخلاق مدارانه و محترمانه با همراهی و مشارکت شرکت 
ساماندهی صنایع و مشاغل شهرداری تهران و در کمال احترام، 
بساط گستران را ساماندهی و مکانی را برای کسب وکار آنها فراهم 
کرده است. می باید تأکید کرد که مجموعه مدیریت و کارکنان 
و نیروهای اجرایی شرکت شهربان و حریم بان صیانت از حقوق 

شهر و شهروندان را از اولویت های اصلی کار خود می داند.«
براســاس ماده 55قانون شهرداری ها، مســئولیت ساماندهی 
دستفروشان و رفع سد معبر به عهده شهرداری است و کسانی که 
بنا به هر دلیلی مسیر عبور و مرور شهروندان را سد و اختلال در 
رفت وآمد ایجاد می کنند، متخلف هستند و مأموران شهرداری 
براســاس همین ماده قانونی وظیفه دارند با آنها برخورد کنند. 
نکته قابل تامل این است که به هیچ عنوان نیروهای شهرداری 
حق برخورد خشن و فیزیکی، فحاشی، ضرب و شتم و استفاده 
از سلاح  گرم و سرد را در ساماندهی دستفروشان ندارند و طبق 
قانون چنین برخوردهایی قابل پیگیری و تعقیب قانونی است. 
گرچه در بسیاری از مواقع دستفروشان با برخوردهای تند، گاهی 
سلاح و فحاشی زمینه ساز درگیری های فیزیکی می شوند اما به 
هر حال برابر قانون مأموران شهرداری می باید موضوع را به شکل 

ضابطه مند مدیریت کنند.

برنامه های ویژه برای مادران
نشست هماهنگی ستاد بزرگداشت هفته زن با حضور مدیرکل 
امور زنان و خانواده شهرداری تهران، مدیران امور بانوان مناطق 
22گانه، نمایندگان امور بانوان سازمان ها و ادارات کل شهرداری 
تهران برگزار شد. این نشست با هدف تشریح برنامه های هفته 
بزرگداشت مقام زن و مادر برگزار شد و مریم اردبیلی به تشریح 

برنامه های پیش بینی شده پرداخت.

  تجلیل از مادران و همسران شهدا: نه تنها در این ایام که در 
طول سال باید تلاش کنیم  هیچ مادر  یا همسر شهیدی از دیدار 

و تجلیل، غریب نماند.
  مراسم بزرگداشــت مقام زن: همانطور که مقام معظم 
رهبری فرمودند، هنوز  شأن و جایگاه واقعی زنان به آن درجه ای 
که مبانی دینــی و گفتمان انقلاب بر آن تأکیــد دارند، محقق 
نشده و ما باید برای رســیدن به این امر بیش از پیش تلاش و 

برنامه ریزی کنیم.
  پویش قدردان زنان: ارج نهادن و تکریم زنان در همه اقشار، 
رده های تحصیلی، شغلی، سنی و... برای ما محور فعالیت است؛ 

فعالیتی بدون قید و شرط.
  پویش قدردانیم: امسال براساس نکات و پژوهش هایی که 
انجام شده، پویش قدردانیم به پاس تقدیر و تجلیل از همه زنان 
و نقش بی بدیل شان در حیات، مدنظر قرار گرفته که امیدواریم 

تمامی عزیزان تلاش کنند تا محوریت این شعار حفظ شود.
  نهضت بهسازی: بهســازی زیرساخت های قدیمی مرتبط 
با زنان کلید خورده که در واقع ســال آینده را می توان نهضت 
بهسازی همه مجموعه های زنان نامید که با همکاری و تلاش 

جدی شهرداران مناطق به سرانجام خواهد رسید.
  خدمات رایگان: تلاش کردیم تا زنــان و مادران به صورت 
رایگان از برخــی امکانات مانند بلیت رایــگان مترو و اتوبوس، 
امکانات رفاهی اراضی عباس آبــاد، اکران فیلم در پردیس های 
سینمایی، امکانات ورزشی ســازمان ورزش، امکانات تفریحی 
برج میلاد و... تحت پویش »قدردانیم« با عنوان »شهر قدردان 

توست« در این ایام بهره  مند شوند.
  جشن های خانوادگی: برگزاری جشن  در مناطق 22گانه 
در فضای عمومی پارک ها، پلازاها و برپایی ایستگاه های متنوع 

در معابر شهری و اهدای اقلام فرهنگی پیش بینی شده است.
  زنان مقاومت: نخســتین روز این هفته با توجه به اتفاقات 
غزه و همزمانی با سالگرد شهادت ســردار دل ها به طور ویژه به 
»زنان و مقاومت« اختصاص دارد. برگزاری رویدادهای هنری 
و فرهنگی، برپایی نمایشــگاه عکس، شب خاطره و... بخشی از 

این برنامه هاست.
  تجمع بانوان فاطمی: روز 13 دی ماه در حرم مطهر حضرت 
عبدالعظیم حسنی)ع( این تجمع برگزار می شود و در حاشیه آن 
هم پویش آزادی زنان و مــادران زندانی جرائم مالی و غیرعمد  

امسال برگزار خواهد شد.
  تقدیر از زنان شاغل در مشاغل خاص: زنان آتش نشان و 
رانندگان تاکسی هدف گذاری شده اند و بازدید از مراکز نگهداری 

از زنان آسیب دیده نیز در دستور کار قرار دارد.

شهرک سازی با معماری ویژه
تفاهم و قرارداد مسکن ســازی  میان تهران و پکن منعقد شده 
است که به گفته شهردار تهران در این حوزه از تکنولوژی چین 
استفاده می شود. در سفر اخیر مدیران شهری به چین علاوه بر 
دستاوردهایی در حوزه حمل ونقل، در زمینه مسکن سازی  هم 
مذاکراتی انجام شد. براساس تفاهمات صورت گرفته و قراردادهای 
منعقدشده قرار است تهران با همکاری پکن شهرک الگو را بسازد 
اما آنطور که علیرضا زاکانی به همشهری گفته است: »شهرک الگو 
را چینی ها نمی سازند؛ بلکه فقط از تکنولوژی و منابع آنها استفاده 
می کنیم. این شهرک ها متناســب با اقتضائات بومی اسلامی- 
ایرانی طراحی می شود.«  شهردار پایتخت همچنین تأکید کرد: 
»شهرک های الگو با استفاده از تکنولوژی چین، صنعتی سازی  
می شود و اجرای این شــهرک ها توسط شرکت های متخصص 
داخلی و خارجی)کشور چین( صورت می گیرد.«  به گفته زاکانی 
تفاهم اخیر صورت گرفته در خیابان بهشت مربوط به تامین منابع 
مالی بوده و به زودی تیم تخصصی)حوزه مسکن( برای پیگیری 

کارها به چین سفر خواهد کرد.

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگار

  آقای تشکری هاشمی در ابتدا از نحوه ورودتان به 
مدیریت شهری بگویید.

ورود بنده به شهرداری تهران در سال84 بود. پیش از آن به عنوان 
جانشــین رئیس پلیس راهور ناجا فعالیت می کردم و در موضوع 
ترافیک و حمل ونقل درگیر بودم. در همان زمان بسیاری از پروژه های 
حمل ونقلی کشور را دنبال کردیم که بعد از آن با شهردار شدن آقای 
قالیباف وارد بدنه شهرداری تهران شــدم. نخستین سمت من در 
شهرداری مدیرعاملی سازمان ترافیک و جانشینی معاونت حمل ونقل 
بود. پیش از آنکه وارد شهرداری شوم، با شهرداری و حوزه حمل ونقل 
کارهای مفصلی انجام داده بودم و ارتباط تنگاتنگی با مدیریت شهری 
داشــتم. بعد از مدتی بنا بر صلاحدید شهردار وقت به عنوان معاون 

حمل ونقل منصوب شدم.
   شما هم در کارهای اجرایی حضور داشتید و هم 

درحال حاضر در شورا هستید؛ کدام را ترجیح می دهید؟
اگر بخواهم پاسخ شما را بدهم باید جایی که درحال حاضر هستم را 
بگویم، اما این را یاد گرفته ام که مهم نیست دقیقا کجا هستم، مهم 
آن است که در هرجا که هستم اثربخشی داشته باشم. اعتقاد من این 
است که شورا محل یاد گرفتن نیســت و محل بروز یافته های افراد 
است؛ مانند کلاس درســی که معلم به آنجا می رود و علمی را که 
یاد گرفته تدریس می کند. درواقع شوراها و مجلس محل آزمون و 
خطا نیستند؛ محلی هستند که دانش و تجربه لازم را می خواهد تا 
بتوان نقش مولد بودن به مفهوم سرمایه فکری را ایفا کرد. من حدود 
20سال در حوزه حمل ونقل کار کردم و فکر می کنم این تجربیات  را 
باید در اختیار مدیران جدید قرار داد. باید از کارهایی که در گذشته 
انجام شده و شکســت خورده بودیم درس بگیریم و آنها را مجددا 
تکرار نکنیم. شورا جایی است که یافته های گذشته به خدمت مردم 
درمی آید و هزینه هایی که شهر برای تربیت مدیران داده را همانند 
یک بازگشت سرمایه برمی گرداند. از اینکه در شورا هستم احساس 
خوبی دارم؛ چراکه آنچه یاد گرفتیــم را در عین صمیمت و انجام 

وظیفه در اختیار مدیران فعلی قرار می دهیم.
  وضعیت توســعه مترو را در حال حاضر چطور 

ارزیابی می کنید؟ 
فعالیت مدیریت شهری برای مترو در یک مسیر درست قرار گرفته 
است و آنچه در شورا مصوب کردیم، در همان مسیر حرکت می کند. 
در شورا تأکید داشتیم کارهای ناتمام را تکمیل کنیم. ایستگاه های 
ناتمام در ایــن دوره تکمیل شــدند و خطوطی را تــداوم دادند و 
تلاش های خوبی درحال انجام است. البته صرفا مسئله توسعه متروی 
تهران منوط به افتتاح ایستگاه جدید نیست. ابتدا ما مشکل کمبود 
واگن داریم که باید بتوانیم ایــن 630 واگن را بیاوریم که کمبودها 
رفع شود و بعد از آن بحث اورهال و بازسازی واگن مطرح است که 
باید دنبال شود. در قرارداد 630 دستگاه پیش پرداخت انجام شد که 
بسیار جای تقدیر دارد، اما اگر این واگن ها در همین دوره وارد شود، 
افتخاری بزرگ برای شهرداری است و متروی تهران یک جهش پیدا 
می کند. هر واگن 250نفر ظرفیت دارد و در طول روز 2500نفر را 
جابه جا می کند و اگر 600واگن وارد شــود نزدیک به 2میلیون نفر 

به تعداد مسافران مترو اضافه می شود که اتفاق ارزشمندی است.
  باتوجه به تجربیاتی که در حوزه حمل ونقل دارید 
نظرتان درباره برقی شدن ناوگان به خصوص اتوبوس ها چیست؟ 
برقی شدن پدیده ای است که عمر زیادی از آن نگذشته و هنوز در 
دنیا گستردگی لازم را ندارد و شاید به دنبال این هستند که در ابعاد 
کوچک تری آن را تجربه کنند تا ضعف ها را شناسایی کنند و ارتقای 
فناوری دهند؛ بنابراین ما هم عبور از سوخت های فسیلی را ضروری 
می دانیم، اما اینکه با چه ســرعتی پیش برویم جای تامل دارد. در 
بسیاری از کشورهای دنیا برای برقی شدن  تا سال 2030 و در بخشی 
تا سال 2050 برنامه ریزی کرده اند، اما ما نباید شتاب زده عمل کنیم. 
درواقع بدون شناخت ابعاد پنهان این کار، نباید اقدامی کرد. ابعاد 
پیدای برقی شدن ناوگان نداشتن آلایندگی این ناوگان است، اما اگر 
بخواهیم به ابعاد نهان این کار اشاره کنیم این است که راندمان این 
ناوگان چقدر است؟ در شیب های تهران چطور عمل می کند؟ عمر 
باتری ها جوابگو هست؟ آیا شبکه تولید برق ما توان تولید برق ناوگان 
را دارد؟ اگر برق تولید شد، افزایش آلاینده در نیروگاه ها چه تأثیری 
بر شهر دارد؟ زباله های الکترونیک چطور است؟ ایمنی این ناوگان 
به هنگام تصادف چگونه خواهد بود؟ تک تک این عوامل باید بررسی  
شود و اقتصادی باشد. در یک دهه اخیر قیمت خودروهای برقی به 
نسبت خودروهای بنزینی 3برابر بود، اما الان تنها 20درصد گران تر 
است. پس هرچه زمان بگذرد، قیمت ها رقابتی می شود. باید به سمت 
برقی شدن برویم، اما باید با یک شیب نرم شروع کنیم. درحال حاضر 
در تهران 1۹00اتوبوس فعال داریم؛ این درحالی اســت که تهران 
به 7.5هزار اتوبوس نیاز دارد. مــا یک عقب ماندگی داریم و نزدیک 
به 3ونیم برابر نیازمند تامین اتوبوس هســتیم. یک اتوبوس برقی 
قیمتش 3برابر دیزلی است و نبود اتوبوس باعث استفاده از خودروی 
شخصی شده است. هر یک اتوبوس در روز می تواند 700مسافر را 

جابه جا کند و جبران تردد 300خودروی سواری باشد؛ بنابراین از 
آنجا که آلودگی ناشی از اتوبوس های دیزلی کم است و آلاینده زیادی 
نداریم باید در ابتدا نیاز اضطراری مردم را با اتوبوس های دیزلی تامین 

کنیم و با شیب نرمی به سمت برقی شدن برویم.
   ناگفته هایی که از سفر چین مانده است را برای 

ما تعریف می کنید؟
همه  چیز را درباره چین گفته ایم، اما برخی از موضوعات جزو بحث 
ما نبود. در این سفر فضایی به دور از سیاست داشتیم و یک ارتباط 
مطلوب و کارشناســی میان بنده و مدیران شــهری برقرار بود. با 
یک صمیمیت و یکدلی به دنبال آن بودیم که برای پایتخت کاری 
انجام دهیم. به نظر من حال و هوای ســفر چین کاملا کارشناسی 
و غیرسیاسی بود. به اتفاق شــهردار در جلسات شرکت می کردیم 
و در مسیرها در کنار هم بودیم و مسائل را مطرح می کردیم. درباره 
ریزترین تا بزرگ ترین مشکلات شهر با آقای زاکانی صحبت کردیم 
که بعد از ســفر، در فعل و انفعالاتی که در بدنه شهرداری می بینم 
احتمال می دهم نتیجه همان مذاکرات باشــد. البته در این ســفر 
اتفاقاتی غیراز موضوع حمل ونقلی هــم دیدیم؛ مثلا خیلی تفاوت 
در رفتارهای شهروندان این شــهرها با تهران بود. مدنیت و توسعه 
اجتماعی بعینه دیده می شد. از رفتار شهروندان در خیابان و سبک 
زندگی آنان، نتیجه می گیریم ما فقط مسئول تهیه اتوبوس، مترو و 
بنر زدن برای شهروندان نیســتیم. باید به دنبال این باشیم که چه 
اقدامی منجر به این می شــود که از شاخص های شهرهای متمدن 
برخوردار شویم. نه شهروندی را دیدیم که معبر را کثیف کند و نه 
معبری کثیف بود. سیستم های نظافت و تمیزی شهر را دیدیم که 
با جدیت کار می کردند. ساختارهای نظافت و الگوهای ساخت وساز 
متفاوت بود. ما هنوز در حوزه شهرســازی، خدمات شــهری و... با 
مدل های سنتی قدیمی دست و پنجه نرم می کنیم و به روز نشده ایم. 
یک شب که از بازدید برمی گشتیم در میدانی در شهر گوانگجو توقف 
داشتیم، دیدیم که المان های زیبایش برای شهروند و توریست جذاب  
بود، اما ما چه برنامه هایی داریم؟ ایده های نو در شهر ما وجود ندارد؛ 
همان ایده های قدیمی را بیشــتر می کنیم و زرق  و برق را افزایش 
می دهیم، اما باید چشم ها را شست  و  جور دیگر باید دید. یک روز با 
آقای زاکانی در ماشین بودیم. وقتی پشت چراغ قرمز توقف کردیم 
دیدیم یک خانم رفتگر با زحمت تلاش می کند کاغذی که بین شیار 
پیاده راه بتنی گیر کرده را دربیاورد، اما در شــهر ما زباله با حرکت 
ماشین در هوا معلق می شود و از این سو به آن سو می رود. در سفر هم 
گفتم هر کاری که در شهرداری می خواهیم انجام دهیم باید قبلش 
مدیران را به شهرهای غیراز شهرهای کشور خود بفرستیم تا وضعیت 

سایر کشورها را ببینند.
    تهران چندین دهه است که با معضل ترافیک 
درگیر است. کشورهای موفق در رفع ترافیک چه کرده اند که 

باید از آنان تجربه کسب کنیم؟ 

تقریبا غیر از ایران سایر کشورها را در حوزه ترافیک خوب ارزیابی 
می کنم. ما در این حوزه دچار خســران بزرگی شده ایم و راهی جز 
تدبیر، برنامه ریزی و اجرا نداریم. این خسران در همه کشورها به یک 
نوعی حل شده و حتی کشــورهای همسایه هم موفق بوده اند. یک 
بطری آب معدنی کوچک 5هزار تومان و یک شیشه نوشابه کوچک 
14هزار تومان است، اما به همان اندازه پول بنزین 750تومان است 
و به هزار تومان هم نمی رســد. نیم لیتر آب و نوشــابه را به قیمت 
20برابر بنزین می گیریم. این به معنای آن نیست که برویم بنزین 
را گران کنیم، اما آنقدر رهاشــدگی داریم که به جای حل مسائل، 
دنبال آن هستیم که صرفا مردم را راضی نگه داریم. به جای اینکه 
اتوبوس بیاوریم و مترو را توسعه دهیم و... بنزین تقریبا مجانی را به 
مردم دهیم. متأسفانه بی محابا در بنزین سوبسید می دهیم و آنجایی 
که باید هزینه کنیم، نمی کنیم. چرا باید ســرمایه های ملی را نابود 
کنیم و برای کارهایی که نیاز مردم اســت کار جدی انجام ندهیم، 
روزی 120میلیون لیتر مصرف بنزین است و 12میلیون لیتر فقط 
در تهران مصرف می شود. بنزین از بندرعباس با تانکر و لوله کشي 
می آوریم و بخش اعظمی هزینه توزیع و حمل می شود. اگر فرض 
کنیم همه بنزین آزاد بزنند، دولت 27هزار تومان سوبسید به ازای 
هر لیتر می دهد که اگر در 100میلیون لیتر محاسبه کنیم، 3هزار 
میلیارد تومان در روز سوبسید بابت بنزین می دهد. با این پول چه 
زیرساخت هایی فراهم می شود؟ 6سال صبر کردیم که پیش پرداخت 
دهند که 140میلیون دلار است. وقتی ناوگان فرسوده است و مردم 
هیچ گزینه ای جز اســتفاده از خودروی شــخصی ندارند چرا باید 
بگوییم از ناوگان عمومی استفاده کنند. مردم مجبور هستند به جای 
معطلی 45دقیقه تا یک ساعته در ایستگاه های اتوبوس با خودروی 
شخصی سفر کنند و حتی مبالغ 250هزار تومان و بیشتر  بابت پول 

تاکسی بپردازند.
   : اگر بخواهیم در مورد تهران از شما سوال کنیم 
کدام یک از مراکز و مکان های تهــران را برای تفریح انتخاب 

می کنید؟ 
اگر بخواهم تفریحــی کنم، چند شــاخص دارم و به دنبال محیط 
های مسطح هستم. شاید برای جوان ترها محیط هایی مثل پارک 
جمشــیدیه و... گزینه بهتری باشــد، اما اگر بنده بخواهم انتخاب 
کنم، پارک هایی مثل ملت، نیــاوران و مجموعه اراضی عباس آباد 
را برمی گزینم؛ چراکــه فضایی برای قــدم زدن دارند، نکته ای که 
دقت می کنم این اســت که محل تفریح، پاتوق معتادان متجاهر یا 
حیواناتی مانند گربه و... نباشد. متأســفانه برخی از پارک ها پارک 
گربه ها شده است، ما پارک برای انسان ها درست کردیم، اما پارک ها 
پاتوق ســگ گردانی و محل جمع شــدن اراذل و اوباش و معتادان 
متجاهر شده است. نگهداری از حیوانات خانگی در دنیا دارای قوانین 
خاصی است، اما در کشور ما اینطور نیست. اماکن زیارتی شهر تهران 
نیز مقصد سفرهای ماست؛ از حرم شــاه عبدالعظیم)ع( گرفته تا 

امامزاده صالح)ع(.
   تهران را چطور توصیف می کنید؟

تهران شهری اســت که تمام زیبایی هایش در هاله ای از دود و غبار 
فرو رفته است. تهران شهری با تاریخ و تمدن و با نقاط دیدنی بسیار 
جذاب و پیشینه و گذشته قابل احترام است اما غرق در آلودگی های 
محیطی است. مرکز تهران، جایی که دارای آثار تاریخی چشم نواز 
است، توسط معتادان متجاهر یا انواع بزهکاری ها احاطه شده است. 

این شهر به شدت استعداد جذاب شدن دارد.

ساخت تله کابین 10کیلومتری
شهردار منطقه ۲۲ در حاشیه افتتاح پل شهرک خرازی 
در جمع خبرنگاران از ســاخت تله کابین منطقه۲۲ 
با سرمایه گذاری ایران و عمان خبر داد و گفت: این 
تله کابین با گذر از آسمان دریاچه شهدای خلیج فارس، 
آبشار تهران را به بوســتان جنگلی چیتگر متصل 
می کند. در زمینه مجوز هــا و مخصوصا مجوز های 
زیســت محیطی نیز نکات لازم لحاظ خواهد شد. 
مسعود نصرتی با بیان اینکه پیش بینی می شود تا پایان 
سال مذاکرات و قراردادهای پروژه تله کابین به اتمام 
برسد و اجرای پروژه در سال آینده شروع می شود، 
گفت: طبق مطالعات اولیه قرار است این پروژه تفریحی 
و گردشگری با 6 ایستگاه و جانمایی ۱6دکل و با گذر از 
آسمان دریاچه شهدای خلیج فارس، آبشار تهران را 
به بوستان جنگلی چیتگر متصل کند. اختلاف تراز 
کلی خط ۴۱0متر و طول آن ۱0هزارو۳00متر خواهد 
بود و کابین های 8تا۱0نفری تعبیه شده که با سرعتی 
بالغ بر ۴تا6متر بر ثانیه گردشگران را از مبدأ به مقصد 
جابه جا خواهد کرد. مجموعه های مختلف خدماتی 
و گردشگری مانند پارکینگ هم در این پروژه درنظر 
گرفته شده اســت. وی درباره هزینه ساخت پروژه 
تله کابین در منطقه۲۲ گفت: در حال حاضر نمی توان 
به طور قطعی راجع بــه هزینه های آن صحبت کرد. 
پیش بینی می شود احداث این پروژه ۲۴ ماه زمان ببرد 

و در ۲فاز یک و دو طراحی و اجرا شود.

مکث

حوزه حمل ونقل، ازجمله مهم ترین بخش های مدیریت شهری تلقی می شود. درواقع مردم از درب خانه که بیرون 
می زنند تا به مقصد خود برسند به هر نوعی با این حوزه درگیر هستند. پس در وهله اول شهرداری تهران را 

خلاصه در ۲ کلمه مترو و اتوبوس می بینند. از آنجایی که حوزه حمل ونقل جزو ارکان مهم شهر 
محسوب می شود، پای صحبت های رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر 

نشستیم. سیدجعفر تشکری هاشمی پیرامون آنچه در حوزه ترافیک و حمل ونقل تهران 
اتفاق افتاده، توضیح داد. او که ســابقه زیادی در حوزه ترافیک تهران و حمل ونقل 
پایتخت دارد، از وضعیت ناوگان حمل نقلی تهران تا حضورش در سفر اخیر با شهردار 
تهران به پکن گفت. این مرد که نامش بــا موضوعاتی پیرامون ترافیک و حمل  ونقل 

عجین شده حرف های زیادی درباره معضل بزرگ تهران دارد.

فرناز محمدزادهگفت وگو
روزنامه نگار

 پای صحبت های سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون
عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران

 تهران به سمت  تهران به سمت 
برقی شدنبرقی شدن می رود می رود

تشکری هاشمی: اگر واگن های تفاهمنامه چین  در 
همین دوره وارد شود، افتخاری بزرگ برای شهرداری 

است و متروی تهران یک جهش پیدا می کند


